
 

1 

Holmens Kanal 22 

1060 København K 

Telefon 33 92 93 00 

post@sm.dk 

www.sm.dk 

Folketingets Socialudvalg 

Folketingets Socialudvalg har d. 25. juni 2024 stillet følgende spørgsmål nr. 

583 (alm. del) til social- og boligministeren, som hermed besvares. 

Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Karina Adsbøl (DD). 

Spørgsmål nr. 583: 

”Vil ministeren kommentere nyheden ”Handicapsags-barometret 2023 – fejl med 

betydning for afgørelsen i knap halvdelen af sager om ledsagelse” på ast.dk den 

24. juni 2024, herunder redegøre for, hvad ministeren agter at gøre for at sikre, at 

alle landets kommuner efterlever loven og Ankestyrelsens praksis i sager om 

ledsagelse til voksne efter servicelovens § 97?” 

 

Svar: 

Desværre viser handicapsagsbarometeret, at der er retlige mangler i over 

halvdelen af sagerne. Ankestyrelsen har fundet retlige mangler i 51 procent af 

de gennemgåede sager. Manglen har væsentlig betydning for afgørelsen i 47 

procent af de gennemgåede sager, som både omfatter bevillinger og afslag på 

ledsagelse. 
 

En så høj andel af sager med retlige mangler er naturligvis bekymrende og 

noget, som jeg ser med alvor på.  

 

Til brug ved besvarelsen af spørgsmålet har Ankestyrelsen omkring styrelsens 

opfølgning på handicapsagsbarometeret oplyst til ministeriet, at Ankestyrelsen 

har gennemført handicapsagsbarometeret efter reglerne i retssikkerhedslovens 

kapitel 11 om praksisundersøgelser. Det betyder bl.a., at barometerets 

resultater skal behandles på et kommunalbestyrelsesmøde i den enkelte 

kommune, jf. retssikkerhedslovens § 79 a, stk. 1.  

 

I forbindelse med offentliggørelsen af Handicapsagsbarometret sendte 

Ankestyrelsen derfor et orienteringsbrev til alle landets kommuner, hvori 

styrelsen opfordrede kommunerne til at overveje, om der – på baggrund af 

barometerets resultater – er behov for at styrke kvaliteten i sagsbehandlingen i 

forhold til sager om ledsagelse efter servicelovens § 97 i kommunen. 

Ankestyrelsen har til brug for denne vurdering efterfølgende sendt en oversigt 

over styrelsens vurdering af de sager, som den enkelte kommune havde 

indsendt til brug for handicapsagsbarometeret til alle landets kommuner. 

 

Derudover afholdt Ankestyrelsen den 22. maj 2024 et online dialogmøde, hvor 

alle landets kommuner fik mulighed for at drøfte barometrets resultater. 
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Ud over denne opfølgning fra Ankestyrelsen konkret i forhold til 

handicapsagsbarometeret er det vigtigt at få højnet kvaliteten af kommunernes 

sagsbehandling mere generelt, og med det formål for øje er der en række 

initiativer fra retssikkerhedspakken fra SSA-aftalen for 2022-2025, som aktuelt 

er under udrulning, herunder et initiativ om faglige kompetencegivende 

temadage og kurser til sagsbehandlerne med det formål at styrke de juridiske 

kompetencer. Desuden vil jeg nævne taskforcen på handicapområdet, som er 

et samarbejde mellem Ankestyrelsen og Social- og Boligstyrelsen, og som 

tilbyder både korte og lange taskforceforløb, som begge har til formål at styrke 

kommunernes sagsbehandling. 

 

Det er min forventning, at vi, når initiativerne er fuldt udrullet, vil se en positiv 

indvirkning på kvaliteten i kommunernes sagsbehandling. 
 

 

 

Med venlig hilsen 

Sophie Hæstorp Andersen  

Social- og boligminister 
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